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حقابه کشــاورزی و تامین آب نخیلات در خوزستان یکی 
از موضوعات بســیار مهم این استان اســت که تامین آن 
نیز با توجه به معیشــت مردم باید در دســتور کار دولت 
باشد.خوزســتان یکی از قطب های کشــاورزی در کشــور 
بــا هزاران هکتار زمین زیر کشــت و تولیــد ۱۴ درصد از 
مجموع تولیدات زراعی در ایران اســت.تب و تاب حمایت 
از کشــاورزی و خودکفایی در تولیدات زمانی بالا گرفت که 
به دلیل تحریم های بین المللی بیم آن می رفت این مسئله 
دولت را در تامین مواد خوراکی شهروندان با مشکل مواجه 
کند.دهه ۷۰ بود که مقرر شد طرحی تحت عنوان »اراضی 
۵۵۰ هزار هکتاری رهبر انقلاب« از سوی جهاد کشاورزی 
به اجــرا در آید؛ این طرح در دهه ۹۰ بــود که به صورت 
جدی تــر دنبال و به اوج خود رســید کــه موجب افزایش 
چشــمگیر تولیدات گیاهی در خوزستان شد. البته زراعت 
و کشــاورزی در این اســتان به دلیل اراضی مسطح و قرار 
داشتن آن روی یک جلگه حاصلخیز در کنار عبور چندین 
رودخانه پر آب، پیشتر هم آباد بود، اما این طرح در صنعتی 
شدن و توسعه آن نقش مهمی داشت.عراق یکی از مهم ترین 
مقاصد صادراتی محصولات کشاورزی استان خوزستان بود، 
اما بعدا سنگ اندازی در این زمینه آغاز شد و در کنار ضعف 
دیپلماسی و تبلیغاتی برای مجاب کردن شهروندان عراقی 
به استفاده از محصولات ایرانی دیگر رقبا از جمله ترکیه نیز 
کار خود را آغاز کردند؛ هر چند تاکنون نیز عراق همچنان 
مهم ترین مقصد صادراتی محصولات کشــاورزی ایرانی به 

ویژه در استان های جنوبی مانند بصره است.
حالا جدای از این مســئله در کنار نبود بازار برای صادرات 
و پلاســیده شــدن میوه جات و صیفی جات کشــاورزان 
خوزستانی موضوع تامین نشدن حقابه نیز به معضلی دیگر 
تبدیل شــده، در حالی که درآمد اکثر آنان از همین زراعت 
اســت.خدارحم امیری زاده رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
خوزســتان آذر پارســال گفته بود که بیش از یک میلیون 
هکتار زمین قابل کشت در استان وجود دارد، اما با توجه به 
خشکسالی و تنش آبی زراعت در آن ها ممکن نیست؛ البته 
او تاکید که در شــرایط معمولی نیز تامین آب این اراضی 
برای کشــاورزی وجود ندارد.کشــاورزی خوزستان وابسته 
به آب های ســطحی اســت و نبود آب در نهر های کوچک 
از شــاخه  رودخانه های بزرگ موجب منتقل نشدن آب به 
اراضی آن ها می شــود؛ البته آنچه بیش از همه اهمیت دارد 
عطش ســیری ناپذیر زمین ها است؛ گویی گسلی در میان 

آن ها باز شده و آب را می بلعد.
دلیل این مســئله را ابتدا می توان مافیای آب دانســت که 
با سد ســازی های بزرگ در پی انتقال آب از خوزستان به 
مناطق بیابانی آن هم نه برای شرب بلکه کشاورزی و صنعت 

آب بر هستند؛ تمامی منابع کشور ایران متعلق به تک تک 
شــهروندان است و اســتفاده از آن نیز حق همه مردم، اما 
وقتــی پای منافع عده ای خاص و محدود در میان باشــد، 
آنوقت به قول فیض کاشانی »هرچه کردیم غلط بود غلط«.
در سوی دیگر اما مشکل اساسی، کشاورزی فوق العاده آب 
بر در کشور اســت؛ در ایران برخلاف سایر نقاط جهان که 
۷۰ درصد منابع آبی در زراعت صرف می شود ۹۰ درصد آب 
برای کشت اســتفاده می شود.در اینجا موضوع مورد توجه، 
بهینه سازی مصرف آب و استفاده از راهکارهایی است تا آن 
را کاهش داد و ســامانه های آبیاری نوین نیز یکی از همین 
روش هاســت که البته در خوزستان علی رغم وجود هزاران 

زمین کشاورزی اما به کندی پیش می رود.
معــاون مدیریت آب و خاک ســازمان جهاد کشــاورزی 
خوزســتان می گوید: ۵۰۰ هزار هکتار زمین کشاورزی در 
استان قابلیت مجهز ســازی به سامانه های آبیاری نوین را 
دارند که در نیمی از آن هم شرایط مهیا است، اما اعتبارات 
ســالانه که به این منظور اختصاص می یابد، اندک است.به 
گفته او بر اســاس قانون بودجه سهم هر استان به منظور 
اجرای ســامانه آبیاری نوین تنها ۲ هزار هکتار است که با 
توجه به حجم وســیع کشــاورزی و قطب بودن خوزستان 
عدد بسیار کمی است.آقای اسماعیلی به اشاره به این مسئله 
که توسعه طرح سامانه آبیاری نوین کشاورزی در هر هکتار 
زمیــن بالای ۵۰ میلیون تومان هزینــه دارد، می گوید که 
پیشنهاد شده ســهمیه خوزستان برای اجرای این طرح به 
سالانه ۱۰ هزار هکتار افزایش یابد که اعتبار آن بالغ بر ۵۰۰ 

میلیارد تومان می شود.معاون مدیریت آب و خاک سازمان 
جهاد کشاورزی خوزستان اعتبار کنونی این طرح را ۵۰ تا 
۶۰ میلیارد تومان عنوان کرد که استقبال وسیع و خوبی از 
سوی کشــاورزان نیز صورت پذیرفته و همین حالا هم بی 
۶ تا ۷ هزار هزار هکتــار زمین زراعی در صف انتظار برای 
اجرای طرح ســامانه آبیاری نوین هستند.این مقام مسئول 
مهم ترین مســئله در اجرای این طــرح را کمبود اعتبارات 
در این زمینه دانســت، زیرا بایــد دولت تا ۸۰ درصد آن را 
پرداخت نماید و حدودا فقط ۲۰ درصد بر عهده کشــاورز 
است.اسماعیلی گفت: سامانه آبیاری نوین افزایش بهره وری 
را موجب می شود و راندمان آبیاری که در کشاورزی سنتی 
۳۰ تا ۳۷ درصد اســت با اجرای این طــرح به ۷۵ درصد 

افزایش می یابد.
واقعیت آن است که خوزستان این قطب کشاورزی همواره 
با چالش تامین آب کشاورزی روبرو بوده و این مسئله طی 
سال های اخیر با تشــدید خشکسالی نمود بیشتری یافته؛ 
در اواخر خرداد پارســال برخی کشــاورزان در روستا های 
حمیدیه به دلیل نبود آب برای کشاورزی و خشکیدن نهر ها 
دست به تجمعات زدند.این تجمعات با سرعت به ده ها شهر 
خوزستان رسید و دیگر کشاورزان نیز برای حمایت از آنان 
به خیابان آمدند. اگرچه این اعتراضات مردمی و مســالمت 
آمیز با نفوذ گروه های تجزیه طلب و ترور برخی شهروندان 
و همچنین تحریف خواســته های مردم از سوی رسانه های 
فارســی زبان خارجی سمت سوی دیگر گرفت، اما مطالبه 
آب بود.حمیدیه یکی از شهرســتان های خوزستان و دارای 

ده ها نخلستان است که آب شیرین رودخانه سیراب کننده 
نخیلات اســت؛ در شــادگان نیز صدها درخت نخل وجود 
دارد اما به دلیل نبود آب و شــوری بالای آن خشک شده 
اند.تامین حقابه کشاورزی خوزستان در اینجا اهمیت بالایی 
پیدا می کند؛ ســید کریم حســینی نماینده مردم از حوزه 
انتخابیه اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس شــورای 
اسلامی به سند آب هر استان اشاره دارد که از سوی وزارت 
نیرو مشــخص شده.او می گوید سندی وجود دارد که مقرر 
شــده ۵۰ درصد آورد آب در حوضه های آبریز هر استان به 
همان استان اختصاص یابد که بعدا وزارت نیرو قصد داشت 
نیمی از این مقدار را به خوزستان اختصاص دهد، اما با فشار 
نمایندگان استان خوزستان در مجلس همان ۵۰ درصد به 
تصویب رسید.به گفته آقای حسینی با توجه به خشکسالی  
ســال های اخیر، آورد آب رودخانه و بارش های نیز کاهش 
یافته، اما مطالبه ما رهاســازی حداقلی آب اســت تا بتوان 

حقابه کشاورزی و محیط زیست خوزستان را تامین کرد.
خوزستان سرزمین نخل و آفتاب است و این درخت ثمرده 
با محصولی شــیرین نماد این اســتان اســت، اما به دلیل 
خشکســالی و آنچه کمبود آب ذخیره شــده پشت سد ها 
خوانده می شود، بســیاری از درختان در مناطقی از جمله 
شادگان و حمیدیه خشک شده اند.یک نخل دار در شادگان 
به ما گفت که پارســال ده ها اصله درخت نخل به دلیل بالا 
بودی میزان شوری آب و نبود آب خشک شدند، امسال نیز 
به نظر نمی رسد که وضعیت بهتر شده باشد و عجیب است 
چرا در حالی که آب پشــت سد ها زیاد است، اما رهاسازی 

نمی شوند؟! 
محمد حســنی نسب در پاسخ به ســوالات ما در خصوص 
تامین آب برای نخیلات می گوید: ۴۲ هزار هکتار سطح زیر 
کشت نخیلات استان هســت که چنانچه رهاسازی آب از 
سد های استان بر اساس میزان نیاز آبی آخرین الگوی کشت 
تعیین شــده انجام شود و برداشت آب در مناطق بالادست 
مدیریت شود، تنش آبی در نخیلات حداقل خواهد بود.آنچه 
که دستکم تاکنون و بر اساس شواهد و اطلاعات کشاورزان 
می رسد نشان از تامین نشدن آب برای کشاورزی است، هر 
چند توســعه آبیاری نوین اقدامی است که با صرفه جویی 
در مصرف آب نه تنها بهــره وری را افزایش می دهد، بلکه 
از تنش هــای آبی نیز می کاهد.اما در هر حال این مســئله 
به معنای آن نیســت که حقابه کشاورزی خوزستان تامین 
نشود، زیرا که معیشت شهروندان به همین آب بستگی دارد 
و انتظار می رود با مدیریت صحیح آب در بالا دست هم آب 
کشاورزی تامین شــود و هم حقابه تالاب های بین المللی 
مورد توجه ویژه قرار بگیــرد؛ تالاب هایی که حالا در حال 

تبدیل شدن به کانون های گردو خاک هستند.

۳۳۶۴ هکتار اراضی ملی در آذربایجان غربیحقابه کشاورزی خوزستان؛ مطالبه روی زمین مانده نخلداران
 رفع تصرف شد

گروه شهرستانها: مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری آذربایجان غربی گفت: 
بیش از ۳میلیون اصله نهال در اســتان تولید شــده است. موسوی در نشست 
خبری با اصحاب رسانه که در سالن جلسات خانه مطبوعات برگزار شد، افزود: 
امسال بالغ بر ۳میلیون و ۵۰۰ اصله نهال در نهالستان های استان تولید و برای 
افزایش ســرانه  سبز استان توزیع خواهد شــد.وی تصریح کرد: در آذربایجان 
غربی بیش از هزار گونه گیاهی می روید.موسوی با اشاره به مساحت ۴میلیون و 
۳۶۶هزار هکتاری استان خاطر نشان کرد: استان دارای ۴حوضه آبریز دریاچه 
ارومیه، ارس، زاب و ســفید رود اســت. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیز داری 
آذربایجان غربی با تاکید به اینکه یکی از اهداف سازمان توسعه و ایجاد سرانه 
سبز استان است، اظهار کرد: در سال جاری در یکی از نهالستان های استان یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار اصله نهال تولید شد. موسوی یادآور شد: در سال گذشته 
۷۰۰هزار اصله نهال در استان خریداری شد اما امسال با رشد بیش از دو برابری 
به میزان دو میلیون اصله نهال خریداری شــده که با کاشت این نهال ها سرانه 
سبز استان تغییر اساسی خواهد داشت.وی ادامه داد: در سال گذشته ۱۰۰هزار 
هکتار از منابع ملی در دفاتر اسناد رسمی به بهره برداران واگذار شده است.مدیر 
کل منابع طبیعی و آبخیز داری اســتان افزود: برای کنترل سیلاب ها ۱۱پروژه 
آبخیزداری با اعتبار ۴۰میلیارد تومان در هفته دولت سال جاری افتتاح شد.وی 
در خصوص حفاظت از اراضی ملی نیز افزود: در سال گذشته ۲۳۶۷ فقره ارجاع 
به مراجع قضایی صورت گرفت و ۳۳۶۴هکتار از اراضی ملی که در دست اشغال 

و تصرف شده بود به بیت المال برگردانده شد.

با هدف بررسی وضعیت آب شرب سنندج
 رئیس حوضه آبریز مرزی غرب و کرخه

 وارد کردستان شد
گروه شهرستانها: ســوما صالح نیا،  مهندس شاهپور رجایی روز دوشنبه ۷ 
شهریور ۱۴۰۱ از سد قشلاق، تصفیه خانه آب شرب و سامانه انتقال آب سد آزاد 
به تصفیه خانه سنندج، بازدید بعمل آورد. این بازدید یک روزه با حضور مدیر 
عامل، معاون حفاظت و بهرهبرداری و جمعی از مدیران این شــرکت به همراه 
مدیر عامل و تعدادی از مدیران شــرکت آبفای اســتان و همچنین نمایندگان 
شــرکت آب و نیروی ایران، تشکیل شــد.رئیس حوضه آبریز رودخانه کرخه و 
مرزی غرب در حاشــیه این بازدید طی جلســهای به مطالبه بحق شهروندان 
ســنندجی اشاره و اظهار داشت: نظر به اهمیت تأمین آب شرب سالم و پایدار 
شهروندان این شهرستان از طریق سد آزاد؛ ضروری است تا شرکت آب و نیروی 
ایران ضمن اعلام برنامه زمانبندی مشــخص، نهایت تلاش خود را جهت اتمام 
عملیات انتقال آب به تصفیه خانه ســنندج در موعد مقرر، بکار گیرد.مهندس 
شــاهپور رجایی افزود: تا زمانی که طرح انتقال آب به بهرهبرداری برسد، لازم 
اســت رهاســازی آب از طریق رودخانه چهلگزی به مخزن سد قشلاق، تداوم 
یابد.وی به تمرکز بر تلاش همسو اشــاره و عنوان کرد: شرکتها و سازمانهایی 
که مســئولیت تأمین آب را بعهده دارند، لازم است به همگرایی فکری برسند 
و مسائل و مشــکلات حوضه آب استان را با تعامل و همکاری جهادی، مرتفع 
نمایند.مدیر عامل شرکت آب منطقهای کردستان نیز در ادامه جلسه به مسأله 
تجهیز و راهاندازی ایستگاه پمپاژ اضطراری در قشلاق اشاره و اظهار داشت: از 
آنجا که در سد قشــلاق شاهد تبخیر ۶۰۰ لیتر بر ثانیه آب هستیم و با توجه 
به پائین بودن سطح آب این سد، برای راه اندازی این ایستگاه اعتباری بالغ بر 
۳۰ میلیارد ریال مورد نیاز است که در نظر است این ایستگاه به زودی بصورت 
پدافندی راه اندازی و آماده بکار گردد.مهندس آریانژاد ادامه داد: ضروری است 
شرکت آبفا با همکاری این شرکت نسبت به ارائه پتانسیل باز تخصیص صنعتی 
محدوده شــهر سنندج برای پروانههای واگذار شــده با دبی ۱۰ لیتر در ثانیه 
حوضه آبهای سطحی و زیرزمینی، اقدام نمایند.وی افزود: تأکید وزارت نیرو و 
مجموعه این شرکت تحقق وعدههایی است که داده شده و در تلاشیم با بسیج 
نیــرو و امکانات؛ تاریخی را رقم بزنیم تا برگی زرین در کارنامه صنعت آب این 
اســتان، درج شود.معاون حفاظت و بهره برداری این شرکت نیز گفت: با توجه 
به پیشبینیهای صورت گرفته، امسال پائیز خشکی را که طی ۶۳ سال گذشته 
بیسابقه بوده، تجربه خواهیم کرد و به همدلی کلیه ذینفعان حقیقی و حقوقی 
برای گذر از بحران کم آبی، نیازمندیم.مهندس عرفان مؤمنپور افزود: امروز آب 
تاریخ را تعیین میکند و ما باید براســاس وضعیت بارشــها، رفتار و سیاستهای 

خود را نسبت به آب اصلاح کنیم.

بهره برداری از ۳ طرح بهزیستی در کاشان
سه طرح خدماتی و اشتغال آفرینی مربوط به بهزیستی همزمان با هفته دولت 
در کاشان افتتاح شد.به گزارش خبرنگار مهر همزمان با سفر مدیرکل بهزیستی 
استان اصفهان به کاشان سه طرح خدماتی و اشتغال آفرینی مربوط به این نهاد 
در کاشــان افتتاح و به بهره برداری رسید.اولین طرح افتتاح شده که امروز به 
بهره برداری رسید مربوط به مرکز انجمن نوین پرتو بود که با زیربنای ۱۵۰ متر 
مربــع و با اعتباری بالغ بر یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال مراحل آن تکمیل 
شد.دومین طرح افتتاح شده امروز مرکز شبانه روزی هاجر بود که این مرکز به 
صورت تمام وقت به مددجویان خود ارائه خدمات می کند.مرکز هاجر در زمینی 
به مســاحت یک هزار مترمربع و با اعتباری بالغ بر ۲۵۰ میلیارد ریال توســط 
بخش خصوصی احداث شــده است که خدمات مختلف توانبخشی، اجتماعی، 
آموزشــی و غیره به مددجویان دارای اختلال هوشی رشدی )معلولین ذهنی( 
ارائه می کند.آخرین طرح دیروز که با حضور مدیر کل بهزیستی استان اصفهان 
در کاشــان افتتاح شد مربوط به ۲۵ پروژه اشتغال آفرینی است که در مجموع 
با اعتباری بالغ بر ۶۰ میلیارد ریال شــامل ۲۰ میلیارد ریال از اعتبارات بخش 

دولتی و ۴۰ میلیارد ریال از اعتبارات بخش خصوصی به بهره برداری رسید.

خرم دره وضعیت شهری مطلوبی ندارد
نماینده مردم ابهر، خرم دره و سلطانیه در مجلس شورای اسلامی گفت: خرم دره 
وضعیت شــهری مطلوبی ندارد.حجت الاسلام حسن شجاعی در جلسه شورای 
اداری خرم دره با اشاره به افتتاح زیرگذر پل جمال الدین این شهر، عنوان کرد: 
مردم خرم دره از افتتاح این پل خرســند هستند اما از طرفی با توجه به اینکه 
یک پروژه هفت میلیاردی هفت سال به طول انجامید، موجب ناخرسندی مردم 
شــده است. وی با اشــاره به اینکه بودجه پروژه فوق در سال ۹۹ تامین شده 
بود، اضافه کرد: علی رغم وجود بودجه به دلیل بی کفایتی برخی از مســئولان 
در گذشــته، این پروژه با وجود بودجه هفت سال به طول انجامید.این مسئول 
با یادآوری اینکه مردم خرم دره در طول دهه های مختلف نشــان دادند قدردان 
خون شــهدا هســتند، ادامه داد: این شهرســتان دارای ظرفیت های عظیم و 
نخبگان و تحصیل کردگان با تســهیلات عالی بســیار بالا اســت اما از مشکل 
بیکاری رنج می برد.وی با تاکید بر اینکه شــهر خرم دره وضعیت  مطلوبی ندارد 
که حل این  مشکلات توجه ویژه مسئولان ملی و استانی را می طلبد، ادامه داد: 
در جلساتی که برگزار می شود نیاز به تصمیم و اقدام داریم که این موضوع در 
این جلسه نیز باید مورد توجه قرار گیرد تا بخشی از مشکلات کلان شهرستان 

حل شود. 

اخبار کوتاه

مدیرکل محیط زیســت البرز از تلف شــدن ۱۲۰ کل و بز 
وحشی بر اثر شیوع طاعون نشــخوارکنندگان کوچک در 
طالقان خبر داد.مجید درگی در گفت وگو با ایســنا با اشاره 
به آخرین وضعیت تلفات طاعون نشخوارکنندگان کوچک 
در طالقان اظهار کرد: بر اســاس آخرین پایش های صورت 
گرفتــه تاکنون ۱۲۰ لاشــه کل و بز وحشــی در طالقان 

مشاهده شده است.
وی ادامه داد: در طول سه هفته ای که از شیوع این بیماری 
در طالقان می گذرد، ســه کمیته بحران شهرســتان و یک 
کمیته بحران اســتان برگزار شده اســت.وی تاکید کرد: با 
مشــارکت گروه های جهادی و جوامع محلی در قالب ۱۰ 
گــروه، پایش ها هنوز ادامه دارد و هر دو ســه روز یک بار 
منطقه برای شناســایی تلفات جدید بررســی می شود.این 
مسئول تاکید کرد: خوشبختانه طی چند روز گذشته هیچ 
مورد ابتلای جدیدی مشــاهده نشده و می توان امیدوار به 
فروکش کردن این ویروس باشــیم.مدیرکل محیط زیست 
البرز اظهار کرد: در حال حاضر دو کمپ ثابت و یک کمپ 

سیار در ارتفاعات کوه های طالقان به صورت شبانه روزی از 
صبح پایش منطقه را آغاز کرده تا از گذار گله های بیمار به 

منطقه و تداخل آنها با گله های سالم جلوگیری کنند.
این مســئول با بیان اینکه طی پایش هــای جدید تنها دو 
سه مورد لاشــه قدیمی متلاشی شده شناســایی شده اند، 
خاطرنشــان کرد: بخش عمده ای از این لاشــه ها توســط 

گوشتخواران خورده شده بود.
درگی ادامه داد: این لاشه ها غذای سالمی برای گوشتخواران 
محســوب می شــوند و هیچ خطری برای آنها ندارند چون 
ویــروس طاعون نشــخوارکنندگان کوچــک تنها در ۷۲ 
ساعت در لاشــه می ماند و بعد از آن هیچ خطری نه برای 
گوشتخواران نه سایر نشخوارکنندگان کوچک دارد.مدیرکل 
محیط زیست البرز با اشــاره به تاثیرسیل اخیر طالقان در 
شدت شیوع این بیماری گفت: سیل اخیر طالقان به گفته 

کســانی که چند دهه از عمرشان گذشــته، در ۱۰۰ سال 
اخیر بی سابقه بوده است.وی ادامه داد: بدون شک تغییرات 
ناگهانی آب و هوا، حوادث طبیعی مثل سیل نقش به سزایی 
در بالا رفتن سرعت بیماری در حیات وحش دارد چون در 
زمان وقوع چنین حوادثی به دلیل استرس و شوک ناگهانی، 
ایمنی بدن و ســد دفاعی حیوان به شدت کاهش می یابد.
این مســئول افزود: ۷۰ درصد تلفات طاعــون بزغاله های 
کوچکی بودند که به خاطر ســیل و طوفان و شرایط جوی 
نامساعد از مادر و گله خود جدا شده و با این اتفاق احتمال 
ماندگارشان در حیات وحش به شدت کاهش یافت.درگی 
اظهــار کرد: بدون اغماض ۵۰ درصــد تلفات طاعون اخیر 
ناشــی را می توان به سیل تعمیم داد. وی در بخش دیگری 
از صحبت های خود یکی دیگر از دلایل شــیوع طاعون در 
طالقــان را ورود دام های اهلــی عمدتا غیر مجاز به منطقه 

اعلام کرد و توضیح داد: دامپزشکی و اداره کل منابع طبیعی 
نقش به ســزایی در پیشــگیری از این ویروس در گله های 
حیات وحش دارند.درگی گفت: در پروتکل های دامپزشکی 
واکسیناسیون ۷۵ درصد گله ایمنی لازم را ایجاد می کند و 
لازم نیست تک تک دام ها واکسینه شوند.وی اظهار کرد: در 
شهرستان طالقان ۸۵  هزار راس دام غیر از دام های عبوری 
وجود دارد که در برنامه واکسیناسیون دامپزشکی باید بین 
۵۵ تا ۶۰ هزار راس آنها واکســینه شــوند.مدیرکل محیط 
زیســت البرز ادامه داد: مشــکل محیط زیست با ۲۵ هزار 
راسی است که در برنامه واکسیناسیون قرار ندارند به دلیل 
تداخلی که با حیات وحش دارند خطر آفرین هســتند.وی 
تاکید کرد: با این اوصاف باید پوشــش واکسن در خصوص 
ایــن بیماری را به صد در صد رســاند تــا از ابتلای حیات 
وحش به این بیماری جلوگیــری کنیم.وی گفت: در کنار 
ایــن اقدام، منابع طبیعی هم باید از ورود دام های غیرمجاز 
به عرصه های طبیعی جلوگیری کند تا شــاهد وقوع چنین 

تجربه های تلخی در حیات وحش نباشیم.

مدیرکل ســازمان حفاظت محیط زیست مازندران با منتفی قلمداد کردن احداث 
پروژه پتروشیمی در مرتع حسین آباد بهشهر موسوم به پتروشیمی میانکاله، در مورد 
انتقال آب بین حوضه ای از سرشــاخه های استان مازندران به سمت مقاصد دیگر 
تصریــح کرد: هنگامی که در حوضه مبدا خودمان نیــاز مبرم به آب داریم، انتقال 
آن به ســمت مقصدی دیگر که می تواند منابع آبــی را بهتر از این مدیریت کند، 
درست نیست.عطاءالله کاویان در گفت و گو با ایسنا با بیان اینکه پروژه میانکاله در 
حال حاضر با تصمیم سازمان حفاظت محیط زیست با توجه به اینکه در مجاورت 

ذخیره گاه زیست کره میانکاله قرار گرفته فعلا منتفی است، اظهار کرد: ابهامات و 
ایراداتی در گزارش ارزیابی پروژه بوده که باید توسط سرمایه گذار برطرف می شد 
که تا کنون مراجعه نکرده و از این منظر پروژه منتفی اعلام شده است.وی درباره 
موضــوع انتقال آب از مازندارن تصریح کــرد: موضوع انتقال آب بین حوضه ای از 
سرشــاخه های استان مازندران به ســمت مقاصد دیگر با توجه به اینکه نیاز آبی 
مناطق استان در حال حاضر با مشــکلات بسیار زیادی مواجه است بنابراین نیاز 
مبرم داریم تا منابع موجود در جغرافیای استان و سرزمینی حوضه آبریز را به خوبی 
مدیریت کنیم چراکه در تامین آب کشــاورزی امســال در بعضی از شهرستان ها 
اراضی کشــاورزی نتوانســتند آب کافی را دریافت کنند و همین طور آب شرب 
در شهرســتان هایی چون جویبار، میاندرود به صورت جیره بندی است. مدیرکل 
محیط زیســت مازندران خاطرنشان کرد: هنگامی که در حوضه مبدا خودمان نیاز 
مبرم به آب داریم، انتقال آن به ســمت مقصدی که می تواند با روش های مدیریت 
مناســب در مصرف آب کشاورزی و تغییر الگوی کشت و جایگرین نمودن بعضی 
از محصولات کشــاورزی و اصلاح شبکه آبیاری و به روش های نوین قطعا می تواند 
منابع آبی را بهتر از این مدیریت کند درست نیست.کاویان در خصوص آبراه غربی 

میانکاله و کانال های ارتباطی بین تالاب میانکاله و دریا گفت: لایروبی کانال آشوراده 
به عنوان نخستین اقدام برای لایروبی در حال انجام است چرا که تقریبا ارتباط آبی 
دریا و تالاب قطع شده بود و دو کانال دیگر در دستور کار قرار دارد.وی ادامه ادامه: 
کانال خزینی که غربی ترین کانال محسوب می شود ارتباط بین دریا و تالاب کاملا 
قطع شــده و تنها کانالی که ارتباطی حداقلی بین دریا و تالاب وجود دارد کانال 
چوپوقلی)چپاقلی( اســت.مدیرکل حفاظت محیط زیست مازندران یادآور شد: در 
کنار لایروبی ها سازمان حفاظت محیط زیست و اداره حفاظت محیط زیست استان 
مازندران به جد دنبال این اســت که لایروبی ها با رعایت الزامات زیست محیطی و 
دستورالعمل های ملی و بین المللی لایروبی انجام شود.وی در مورد خسارت سیل 
اخیر در حوزه محیط زیســت گفت: اگــر مناطق چهارگانه تحت حفاظت محیط 
زیست  را در نظر بگیریم به سبب اینکه سیلاب ها بیشتر در مناطق پایین دست و 
محور رودخانه ها بوده آسیب زیادی نداشتیم اما خسارت های دیگر چون فرسایش 
خاک، تولید رســوب با توجه به ارزش بالای خاک سطحی و از بین رفتن پوشش 
گیاهی و رسوب گذاری در بخشی از عرصه ها می تواند آسیب باشد چرا که ذخیرگاه 

ژنتیکی در تنوع زیستی گیاهی و جانوری را می تواند تحت تاثیر خود قرار بدهد.

مشــاور رئیس جمهوری و دبیر شــورای عالی مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی گفت: شهرســتان اســدآباد قابلیت ایجاد 
منطقه آزاد را ندارد اما قابلیت ایجاد منطقه ویژه اقتصادی 

را داراست.
سعید محمد در بازدید از مجموعه مجتمع فولاد و کارخانه 
گندله سازی اسدآباد در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: طی 
صحبتی که با استاندار همدان داشته ایم، اقدام برای ایجاد 
منطقه ویژه اقتصادی در اسدآباد دارای مقدماتی بوده و این 
اقدام قطعا زمان بر اســت.وی افزود: باید این کار در دولت 

کارسازی شــود ضمن اینکه در شورای نگهبان، مجلس و 
حتی مجمع مصلحت تشخیص نظام این طرح دارای سیر 
مراحلی است که قرار شد این برنامه ظرفیت سنجی شده 
و  اگر از طرف اســتانداری تشخیص داده شود ما آن را در 
مناطق آزاد پیگیــری خواهیم کرد.محمد در ادامه با بیان 
اینکه با توجه به هفته دولت و دیدگاه رئیس جمهور اعضاء 
دولت در همه اســتانها و شهرستانها حضور پیدا کردند که 

در افتتاحیه ها و برنامه ها شرکت داشته باشند، یادآور شد: 
در چارچوب ســفر اســتانی که ریاست جمهوری به استان 
همدان داشت، به همت استاندار همدان این سفر مصوبات 
خوبی داشــته و پیگیر هســتیم اگر موانعی برای پیگیری  
موضوعات مصوبات ریاست جمهوری وجود دارد این موانع 
شناسایی و بررسی و به دولت اطلاع رسانی شود تا مصوبات 
با ســرعت و قدرت بیشــتری به انجام برسد ضمن اینکه 

مصوبات  ســفر ریاست جمهوری گره های اصلی مشکلات 
استان همدان را باز می کند.وی همچنین با اشاره به بازدید 
خود از مجتمع فولاد و گندله ســازی اسدآباد تصریح کرد: 
این مجموعه شــامل کارخانه فرومنگنز، گندله ســازی و 
کنسانتره یک مجموعه بسیار خوبی بوده که قابلیت توسعه 
هر چه بیشــتر را دارد.محمد یادآور شد: مجموعه فوق در 
بازدید امروز مشــکلات خود را مطــرح کردند که قطعا با 
کمک اســتاندار همدان این مشــکلات پیگیری و مرتفع 

خواهد شد.

مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان 
گفت: ضروری اســت وزارت نیرو هرچه زودتر 
نسبت به تأمین حق آبه زیست محیطی تالاب 
گاوخونی اقدام کند چرا که گرد و خاک ناشی 

از آن ۵ استان را درگیر می کند.
منصور شیشــه فروش در گفت وگو با خبرنگار 
مهر با بیان اینکه در ســال جاری در اســتان 
اصفهــان ۷۴ روز آلــوده ناشــی از فعالیــت 
کانون هــای گــرد و غبار در اســتان اصفهان 
داشــته ایم، اظهار داشــت: این آمار معادل دو 
برابر مدت مشــابه در ســال های گذشته بوده 
اســت.وی ادامه داد: عدم جاری شدن آب در 
رودخانه زاینده رود و خشکی این رودخانه باعث 
فعالیت کانون های گرد و غبار نقطه ای در استان 

اصفهان شده است و این در حالی است که در 
گذشته با چنین پدیده ای رو به رو نبوده ایم.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان با 
بیان اینکه ضروری اســت وزارت نیرو نســبت 
بــه جاری شــدن دائمی آب در زاینــده رود و 
احیای تالاب گاوخونی اهتمام جدی داشــته 
باشــد، افزود: لازمه این امر همکاری سازمان 
محیط زیســت و وزارت نیرو اســت، چرا که 
۹۸ درصد تالاب خشــک اســت و آبی ندارد.
وی اضافه کرد: محیط زیســت باید مطابق با 
طرح اکوسیستم های تالابی و قانون حفاظت از 
تالاب ها و رودخانه های در معرض خطر نسبت 
بــه احیای تالاب ۴۷ هــزار هکتاری گاوخونی 
اقــدام کند چرا که بیم آن مــی رود که گرد و 

غبار خشــکی این تالاب پنج استان را درگیر 
کند.شیشه فروش تصریح کرد: در گذشته طرح 
مدیریت جامع تالاب را در اســتان اصفهان با 
هدف دســتیابی به مدیریت پایدار منابع آب و 
خاک و ارتقای آگاهی و مشارکت ذی نفعان از 
زیست بوم گاوخونی تدوین شده و سه برنامه را 

دنبال کرده است.
وی گفت: درخواســت داریم در کارگروه ملی 
ســازگاری با کم آبی کشور موضوع تالاب بین 
المللی گاوخونی کشــور مطرح شود.مدیرکل 
مدیریت بحران استانداری اصفهان با بیان اینکه 
تالاب ها زیستگاه تنوع زیستی پرندگان هستند، 
اضافه کرد: این فضاها فرصت های ارزشــمند 
گردشــگری و معیشتی داشته و در تعدیل آب 

و هوا و کنترل آلودگی هوا، تثبیت ماســه های 
روان، پیشــگیری از بیابــان زدایی، حفاظت از 
منابــع آب و خاک، کنترل ســیل، حمایت از 
ارزش های تاریخــی و … از فواید زنده ماندن 
تالاب ها اســت. وی افزود: شــور شدن آب ها 

کاهش کیفیت منابع آب، عدم تغذیه آب های 
زیر زمینی، فرونشست، تحمیل خسارات جبران 
ناپذیر در تنوع زیستی، ایجاد کانون های گرد و 
غبار و از بین رفتن فضای ســبز از آسیب های 

ناشی از از بین رفتن تالاب ها است.

آخرین وضعیت طاعون نشخوارکنندگان در البرز

مدیرکل محیط زیست مازندران:

احداث پتروشیمی  میانکاله منتفی است
 انتقال آب بین حوضه ای صلاح نیست

اسدآباد قابلیت ایجاد منطقه آزاد را ندارد

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان:

وزارت نیرو گاوخونی را احیا کند
تهدید گردوغبار تالاب برای ۵ استان

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابرآراء صادره هیات تعیین تکلیف مســتقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج، تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وســیله مشخصات املاک در دونوبت به 
فاصله ۱۵ روز در روزنامه کثیرالانتشــار و محلی آگهی می گردد. در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سندمالکیت متقاضیان اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در 
روستاها از تاریخ الصاق در محل تا مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس از 
اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
نموده و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم 
وصول اعتراض ســند مالکیت طبق مقررات صادر خواهد شــد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه 

متضرر به دادگاه نیست.
بخش 3:

ششدانگ یک باب ساختمان به نام پروانه رضائی و شهین رضائی و افسانه رضائی فرزندان موسی 
شماره شناسنامه ۷۱۴ و ۳۸۰ و ۶۱۵ صادره سنندج کدملی ۳۷۳۰۶۷۱۴۳۱ و ۳۷۳۰۵۹۱۰۰۲ و 
۳۷۳۰۶۷۰۳۸۷ هر کدام به نسبت دو دانگ مشاع تحت پلاک ۲۲۶ فرعی از ۲۶۷۱ اصلی بخش ۳ 
سنندج به مساحت ۴۹/۸۴ مترمربع که از مالکیت خانواده خالقیان به آدرس سنندج بلوار جانبازان
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